
در حالي كه دولت از تعيين عوارض صادراتي 
براي س�نگ آه�ن خب�ر داده، معدن�كاران 
مي گويند منبع�ي جز صادرات ب�راي تأمين 
مالي ندارند و مهم تر از آن، تمام س�نگ آهن 
توليدي، قابليت جذب در داخل كشور را ندارد. 
س��نگ آهن به عنوان حلقه اول در توليد فولاد، 
بخشي از يك زنجيره مهم معدني، صنعتي مادر 
در همه كشورهاست كه متأسفانه در كشور ما به 
دليل مشكل تأمين مالي، هيچ يك از حلقه هاي 
اين زنجيره اعم از توليد سنگ آهن، كارخانجات 
كنستانتره و گندله سازي و... متناسب با نيازها 

توسعه نيافته اند. 
بخ��ش خصوص��ي مناب��ع حاص��ل از ف��روش 
داخلي)تقاض��اي زنجيره ف��ولاد(، منابع بانكي، 
تسهيلات حمايتي دولت، سرمايه گذاري خارجي 
و منابع حاصل از صادرات )تقاضاي خارجي( را 
از راهكارهاي تأمين منابع مال��ي در اين بخش 

مي داند.
موضوع افزايش تعرفه صادرات س��نگ آهن كه 
در هفته هاي اخير از س��وي مس��ئولان وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت مطرح ش��ده، گلايه 
بس��ياري از توليدكنن��دگان را در اين بخش به 

همراه داش��ته اس��ت و آنها به مخالفت جدي با 
اين موضوع پرداخته اند. معدن��كاران معتقدند 
در حال حاضر عرضه سنگ آهن به بازار بيش از 
تقاضاست و به دليل ظرفيت پايين كارخانجات 
كنستانتره و گندله سازي، تمام سنگ آهني كه 
توليد مي شود، قابليت جذب ندارد، ضمن آنكه 
منابع بانكي به اين بخش اختصاص نيافته است و 
سرمايه گذار خارجي بلندمدت هم در اين بخش 

حضور ندارد. 
به گفته آنها تنها منبعي كه مي تواند به معدنكاران 
كمك كن��د، منابع حاصل از صادرات اس��ت در 
حالي كه دولت قصد دارد با عوارض بر صادرات، 

اين فرصت را از معدنكاران بگيرد. 
فعالان بخش معدن كش��ور معتقدند جلوگيري 
از خام فروش��ي موادمعدني در راس��تاي اجراي 
سياس��ت هاي اقتصاد مقاومت��ي، اقدامي قابل 
دفاع است اما در ش��رايط فعلي كه كارخانجات 
كنستانتره و گندله س��ازي در داخل كشور توان 
جذب سنگ آهن توليد داخل را ندارند، جلوگيري 
از صادرات اين ماده معدني، مشكلات تازه اي را به 

بخش معدن تحميل مي كند. 
به گفته آنها، وزارت صنعت بايد با نگاهي منطقي 

به وضعيت توليد س��نگ آهن و ظرفيت محدود 
كارخانجات كنستانتره و گندله سازي، در مورد 
وضع عوارض صادراتي بر صادرات س��نگ آهن 

تصميم گيري كند. 
  آمارسازي در توليد سنگ آهن

اما نكته حائز اهميت اين است كه در اعلام آمار 
مرتبط با توليد در معادن، تفاوت هايي ميان آمار 
واقعي و آمار مطرح شده از سوي وزارت صنعت، 

معدن و تجارت وجود دارد. 
در حالي كه جعفر سرقيني، معاون وزير صنعت، 
معدن و تجارت در حاش��يه كنگ��ره بين المللي 
معدن، توليد كنوني سنگ آهن در كشور را ۸۸ 
ميليون تن عنوان كرد، به گفته سجاد غرقي عضو 
هيئت نمايندگان اتاق ايران در بهترين شرايط 
توليد سنگ آهن در كشور به رقم ۵۰ ميليون تن 

در سال ۲۰۱۳ رسيده است. 
وي در گفت وگو با مهر با اش��اره به اينكه سنگ 
آهن، كنستانتره و گندله سه محصولي هستند 
كه به يكديگر وابس��ته اند و بايد يك بار در آمار 
محاسبه شوند، افزود: دو محصول كنستانتره و 
گندله از سنگ آهن به دست مي آيد، بنابراين در 

آمار بايد فقط توليد سنگ آهن محاسبه شود. 

وي ميزان كنوني توليد س��نگ آهن را در كشور 
۳۹ ميليون تن اعلام كرد و گفت: براساس سند 
چشم انداز توس��عه بايد توليد سنگ آهن به رقم 
۱۵۹ ميليون تن برسد، در حالي كه آخرين آمار 
توليد ۳۹ ميليون تن اس��ت كه فاصله زيادي با 

اهداف سند چشم انداز دارد. 
براين اساس، كسري توليد سنگ آهن در كشور 
۱۲۰ ميليون تن اس��ت، اين در حالي است كه 
به گفته معاون وزير صنع��ت، معدن و تجارت، 
ميزان توليد درسال ۱۳۹۹ بايد به  ۱۲۵ ميليون 
تن برسد كه با توجه به توليد كنوني دستيابي به 

اين رقم بعيد به نظر مي رسد. 
مطابق با آمار، بين ۳۹ ميليون تن آمار توليد در 
سال ۹۴ و ۱۲۵ ميليون تن توليد كه بايد در سال 
۱۳۹۹ محقق شود، حدود ۸۶ ميليون تن كسري 
وجود دارد، بنابراين در چهار سال باقي مانده براي 
جبران اين كسري بايد سالانه ۲۱/۵ ميليون تن 

ظرفيت جديد ايجاد شود. 
به اين معنا كه سالانه ۵۵ درصد ظرفيت جديد 
نياز داريم، اين در حالي اس��ت كه در س��ال ۹۴ 
نسبت به سال ۹۲ توليد با ۳۵ درصد افت همراه 
بوده است، ضمن آنكه براساس سند چشم انداز 
۱۴۰۴، ميزان توليد س��نگ آهن در كشور بايد 
به رقم ۱۵۹ ميليون ت��ن افزايش يابد كه به طور 
حتم رسيدن به اين سطح از توليد با آمار كنوني 

۳۹ميليون تن بسيار دشوار خواهد بود.
  شگرد دولتی ها و خصوصی ها 

برای رشد خام فروشی
اغلب اعض��اي اتاق ه��اي بازرگاني در كش��ور 
جزو ص��ادر كننده ه��اي مواد خ��ام معدني در 
كشور هس��تند كه تقاضا براي افزايش نرخ ارز و 
همچنين كاهش مالي��ات و بهره مالكانه معادن 
از همين محل نش��ئت مي گيرد از اين رو انتظار 
مي رود ب��ا افزايش قابل ملاحظه به��ره مالكانه 
معادن جلوي خام فروشي منابع ملي ايران توسط 

اتاق هاي بازرگاني گرفته شود. 
  ممنوعيت توسعه خام فروشی 

گفتني اس��ت مقام معظم رهبري بارها و بارها 
مسئولان كش��ور را از خام فروش��ي منابع ملي 
كش��ور به ويژه مواد معدني منع كرده اند با اين 
حال اعضاي ارش��د اتاق ه��اي بازرگاني ايران و 
تهران كه حوزه فعاليتش��ان صادرات موا د خام 

معدني است و از اين كار امتناع نمي كنند.
اخيراً نيز اعلام شد كه صادرات مواد معدني گويا 
افزايش قابل ملاحظه اي يافته  اس��ت كه با رشد 
نرخ بهره مالكانه جلوي اين خام فروشي ها گرفته 

خواهد شد.
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 واگذاری يك شركت دولتي
به يك بانك دولتي خصوصي سازي است!  

در  »بالاس�ت«  كاركن�ان ش�ركت خصوصي س�ازي ش�ده 
اعتراض ب�ه وضعيت ق�رارداد، بازنشس�تگي و حق�وق و مزاياي 
خود ت�ا كنون باره�ا در مقاب�ل مجلس ش�وراي اس�امي تجمع 
داش�ته اند، اين در حالي اس�ت كه بالاس�ت يكي از ش�ركت هاي 
راه آه�ن ب�ود ك�ه در جري�ان خصوصي س�ازي به بانك مس�كن 
واگذار ش�ده اس�ت، حال بايد ديد اين چه واگذاري بوده كه يك 
ش�ركت دولتي به يك بانك تخصصي دولتي واگذار ش�ده است. 
به گزارش »جوان«، شركت بالاس��ت كه تا پيش از آغاز دهه ۸۰ يكي 
از شركت هاي تابعه و اقماري راه آهن به ش��مار مي امد، در دولت دوم 

اصلاحات در جريان يك خصوصي سازي حاشيه دار واگذار شد. 
اگرچه از زمان واگذاري شركت بالاست در سال ۸۱ تا كنون قريب به 
۱۴ سال مي گذرد اما از زمان واگذاري تا كنون كارگران شركت بالاست 
كه پيش از واگذاري در واقع نيروي رسمي دولت بودند پيوسته نسبت 

به تضييع حقوق و مزاياي كاري خود، معترض هستند. 
در اين ميان در حالي كه گفته مي ش��ود شركت مهندس��ي ساختمان و 
تأسيس��ات راه آهن )بالاست( در س��ال ۸۱ واگذار شده اس��ت اما صادق 
سكري مسئول روابط عمومي راه آهن س��ال ۹۲ در پي اعتراض كارگران 
بالاست مقابل مجلس عنوان داشته بود كه شركت بالاست به عنوان يكي از 
شركت هاي زيرمجموعه و اقماري راه آهن در دولت دهم و در راستاي اجراي 
قانون اصل ۴۴ از طريق سازمان خصوصي سازي به بانك مسكن فروخته شد 
و در حال حاضر ۱۰۰ درصد سهام اين شركت متعلق به بخش خصوصي 
اس��ت. در اين بين بايد عنوان داش��ت كه مورد واگذاري يعني شركت 
بالاست يك شركت دولتي بوده است كه هم اكنون مالك كل يا بخشي 
از سهام آن بانك مسكن )بانك دولتي تخصصي( است، حال بايد ديد اين 
چه خصوصي سازي اي است كه شركت اقماري راه آهن يعني بالاست با 
واسطه يا بي واسطه به بانك مسكن كه بانكي دولتي است واگذار مي شود 
و حقوق كارگراني كه در واقع استخدام رسمي دولت بوده اند در واگذاري 

يك شركت دولتي به يك بانك دولتي تضييع مي شود. 
گفتني اس��ت پيش از اين عل��ي ربيعي وزي��ر كار عنوان داش��ت كه 
خصوصي س��ازي ب��ه بي��كاري دام��ن زده اس��ت و كارگ��ران در اثر 
خصوصي سازي بيكار مي شوند. حال از نهادهاي نظارتي چون سازمان 
بازرسي تقاضا مي شود يك تيم بازرسي جديد تعيين كند تا واگذاري 
شركت بالاست را به طور دقيق بررسي كند و نتايج اين واگذاري و تملك 
يك شركت دولتي به يك بانك دولتي در اثر خصوصي سازي را به طور 

شفاف براي ۸۰ ميليون ايراني گزارش كند.

  يارانه نقدي چهارشنبه واريز مي شود
  اعلام آمادگي بانك آلماني- فرانسوي براي حضور در معادن ايران 

  رئيس كل بانك مركزی: افشاي اطلاعات بانكي اشخاص بدون مجوز 
مراجع قضايي ممنوع شد

  فرش��اد مؤمني: روحاني از دغدغه هاي جناحي دس��ت بردارد و به 
فكر اقتصاد باشد

  واردات گندم براي صنايع ماكاروني منتفي شد
  موافقت مجلس با يك فوريت طرح ابقاي كارت سوخت

آمارسازي در بخش معدن به رشد خام فروشی منتج نشده است

كارخانجات توان جذب سنگ آهن توليدي را ندارند

هادی   غلامحسینی

در حالي كه يكي از شعارهاي حسن روحاني 
در انتخابات رياس�ت جمهوري بهبود كسب 
و كار بوده اس�ت رئيس كل بان�ك مركزي با 
گذش�ت 38 ماه از آغاز به كار دولت اعتراف 
كرد تا فضاي كس�ب و كار بهبود نيابد تزريق 
منابع ب�ه بنگاه ه�ا فاي�ده اي ن�دارد و منابع 
بانكي را به مطالبات مع�وق تبديل مي كنند. 
به گزارش »ج��وان«، دولت حس��ن روحاني در 
ابتداي آغاز به كارش پيوس��ته عنوان مي داشت 
كه فضاي كس��ب و كار ايران ني��از به اصلاحات 
اساس��ي دارد ولي با گذش��ت بيش از ۲/۵ سال 
گزارش  هاي  بين المللي نشان داد شاخص كسب 
و كار در ايران بدتر شده اس��ت و حالا هم سيف 
در واكنش به درخواست تس��هيلات بنگاه  هاي  
توليدي عنوان داش��ته كه مشكل بنگاه ها منابع 
مالي نيست بلكه فضاي كس��ب و كار يا فرآيند 

توليد بنگاه ها داراي مشكل است. 
گفتن��ي اس��ت ش��بكه بانك��ي از زم��ان روي 
كارآم��دن دولت يازده��م به يك ب��اره مدعي 
پرداخت تس��هيلات كلان به اقتصاد شد، مثلًا 
سال گذشته شبكه بانكي مدعي پرداخت ۴۳۰ 
هزار ميليارد تومان تس��هيلات به توليد شد كه 
اين حج��م از تأمي��ن مالي با وضعي��ت اقتصاد 
تطابق نداش��ت و بعدها مشخص شد ۵۰ تا ۶۰ 
درصد تس��هيلات بانكي اس��تمهال يا نوسازي 

وام  هاي  قبلي بوده است. 

رئيس كل بانك مركزي در يادداش��ت تلگرامي 
دلايل افزايش هزينه ه��اي توليد، زيان هاي پي 
در پي و كمبود نقدينگي بنگاه ها را بوروكراسي 
دس��ت و پا گير توليد و مجوزهاي غيرضروري 

عنوان داشت. 
ولي الله س��يف در يادداش��ت تلگرام��ي به طور 
تلويحي فضاي نامناسب كسب و كار ايران را كه 
متولي اصلاحش در حقيقت وزارت امور اقتصادي 
و دارايي اس��ت، دليل وضعيت بغرنج واحدهاي 

توليدي در كش��ور ، عنوان داشته و مدعي شده 
است مشكل بنگاه ها و توليد در ايران منابع مالي 
و تسهيلات نيس��ت بلكه چالش اصلي بنگاه ها 
فضاي كسب و كار اس��ت و با اين فضاي كسب و 
كار هر چقدر هم منابع مالي به توليد تزريق كنيم، 

بازدهي حاصل نمي شود. 
وي در ادامه آورده است: ممكن است بنگاهي 
به علت شرايط نامناس��ب فضاي كسب و كار 
نتواند به صورت اقتصادي فعاليت كند. چه نهاد 

و دستگاهي مس��ئول نظارت و رفع مشكلات 
اصلي اينگونه بنگاه هاست؟ آيا نمي توان بخشي 
از مجوزهاي غيرضروري را كه وقت و سرمايه 
و نيروي انس��اني بنگاه را تلف مي كند، حذف 
كرد؟ آيا ام��كان اصلاح فرآينده��اي نظارتي 
غيركارآمد و زايد وجود ن��دارد؟ چه ميزان از 
مش��كلات به تغييرات پي در پ��ي و پرهزينه 

مقررات مربوط مي شود؟
اين موارد و دهه��ا عامل ديگر باعث مي ش��وند 
هزينه هاي تولي��د افزايش يافت��ه و بنگاه نتواند 
به صورت اقتص��ادي فعاليت كن��د. در نتيجه با 
زيان هاي پي در پي و كمبود نقدينگي مواجه شده 
و همه خيال مي كنند تنها مشكل، كمبود منابع 
بانكي است، تأمين نقدينگي مانند مسكني است 
كه اثرش به سرعت از بين رفته و بنگاه دوباره به 

شرايط اوليه باز مي گردد. 
در چنين حالتي تس��هيلات مذكور نيز به حجم 
مطالبات لاوصول سيس��تم بانكي اضافه خواهد 
شد. خوش��بختانه در ش��رايط حاضر بانك ها با 
انگيزه مثبت درصدد تأمين نقدينگي و سرمايه 
در گردش مورد نياز براي بنگاه هايي هستند كه 
به صورت اقتصادي و س��ودآور فعاليت مي كنند 
و اي��ن بهترين و مناس��ب ترين نوع اس��تفاده از 
تسهيلات نظام بانكي است كه مطمئناً منجر به 
رشد اقتصادي و اشتغال پايدار براي فرزندان لايق 

اين مرز و بوم خواهد شد. 

عض�و كميس�يون برنام�ه و بودج�ه مجل�س ب�ا اش�اره ب�ه 
اينكه قيم�ت 40 دلاري نف�ت در بودج�ه 96 منطقي اس�ت، 
تصريح ك�رد: در نام�ه اي ب�ه ديوان محاس�بات خواس�ته ام 
درب�اره نح�وه هزينه ك�رد 10 ميلي�ارد دلار از پول ه�اي 
بلوك�ه ش�ده ك�ه ب�ه كش�ور بازگش�ته شفاف س�ازي كند. 
حسينعلي حاجي دليگاني در گفت وگو با فارس، با اشاره به وضعيت 
لايحه بودجه س��ال ۹۶ و پيش بيني قيمت نفت اظهار داشت: فكر 
مي كنم اگر دولت بتواند هزينه هاي جاري را كم كند و ماليات و سود 
شركت ها را براي هزينه هاي جاري بگذارد و در كنار آن پول نقد را 
صرف طرح هاي عمراني كند، نفت را با هر قيمتي بفروشد مشكلي 
براي كشور وجود نخواهد داشت. عضو كميسيون برنامه و بودجه 
مجلس با اشاره به قيمت جهاني نفت تصريح كرد: به نظر مي رسد 
رقم ۴۰ دلار در لايحه بودجه ۹۶ منطقي و مناس��ب باشد زيرا در 

بودجه امسال نيز همين ارقام پيش بيني شده است. 
وي ب��ا تأكيد بر اينك��ه برخي هزينه ه��اي دولت باع��ث افزايش 
هزينه هاي جاري مي شود، عنوان كرد: اين مباحث با كوچك سازي 
دولت در تناقض است مثلًا يكي از پيشنهادات جديد اين بود كه 
اورژانس كشور در تمامي استان ها اداره داشته باشد يا اينكه چرا 
بايد وزارت راه و شهرسازي، دو اداره راه و شهرسازي و راهداري در 
استان ها داشته باشد، بنابراين مشاهده مي شود در بخشي از بدنه 
دولت تناقضاتي وجود دارد كه بي پروا به دنبال توس��عه ساختار و 
فرايندهاي اداري است و بخشي ديگر نيز به دنبال كوچك سازي و 

كاهش هزينه هاي جاري مي گردد. 
حاجي دليگاني افزود: برخي از بخشنامه ها كه يكي از آنها مربوط 
به معاون اول رئيس جمهور اس��ت باعث افزاي��ش ضريب حقوق 

مسئولان ستادي دستگاه ها شد. 

اين نماينده مجلس با بيان اينكه توازن ماليات با هزينه هاي جاري 
احس��اس نمي ش��ود، گفت: وزارت اقتصاد گزارش هاي بودجه را 
مرتب ارائه مي دهد و از لحاظ درآمدي، افزايش قابل ملاحظه اي 
نسبت به سال گذشته وجود دارد اما منابع به ميزان كافي نيست و 

در حقيقت درست مديريت نمي شود. 
عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس در م��ورد اينكه به نقل از 
رئيس جمهور گفته شد در س��ه ماهه اول امسال درآمد نفت وجود 
نداشته است، تأكيد كرد: گزارش هاي بودجه نشان مي دهد كه درآمد 

نفت وجود داشته و كشور نيز بر اساس آن اداره شده است. 
وي تأكيد كرد: در حال حاضر ۱۰ ميلي��ارد دلار از پول هاي بلوكه 
شده به كشور بازگشته و لازم است دولت در اين رابطه شفاف سازي 
كند. در نامه اي به ديوان محاسبات خواسته ام تا در اين راستا گزارش 

مطلوبي از نحوه هزينه كرد و وضعيت آن ارائه دهد. 

سيف: به این فضای کسب و کار 
هرچقدر هم تسهيلات تزریق کنيم بازدهی ندارد

عضو كميسيون برنامه و بودجه خبر داد

نامه به دیوان محاسبات درباره ابهام هزینه کرد 10 ميليارد دلار پول  آزاد شده

  مجلس

مركز پژوهش هاي مجلس اعام كرد
 راهبرد اشتغالزايي دولت 

نيازمند بازنگري است  
مركز پژوهش هاي مجلس با تأكيد بر اينكه راهبرد اشتغالزايي دولت 
نيازمند بازنگري است به ارائه سه پيشنهاد براي ايفاي نقش دولت 
در طول برنامه ششم توسعه براي مقابله با بحران بيكاري پرداخت. 
مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اس��لامي با تدوين گزارشي درباره 
ضرورت هاي اتخاذ راهبرد توس��عه اش��تغالزا در برنامه ششم توسعه 
پيشنهادهايي را براي حل بحران بيكاري و نحوه ايفاي نقش دولت در 

اين زمينه ارائه داده است. 

در اين گزارش با اشاره به بحران اشتغال و مواجهه با ۵ ميليون بيكار تا سال 
۱۴۰۰ و توان اندك اشتغالزايي در دهه گذشته بر لزوم پرداختن هرچه 
بيشتر به اشتغال تأكيد شده است. بر اساس اين گزارش از آنجا كه سال 
۱۴۰۰ سال پاياني برنامه ششم خواهد بود سياستگذاري در قالب برنامه 
ششم براي مواجهه مناسب با مشكل بيكاري و ايجاد اشتغال اهميت دارد. 
مركز پژوهش هاي مجلس تأكيد كرده است تكيه بر رشد براي رفع بيكاري 
به تنهايي قادر به حل مشكل نخواهد بود و كيفيت رشد اهميت بيشتري 
نس��بت به كميت آن دارد. در اين گزارش تصريح ش��ده كه حل مشكل 
بيكاري تنها در صورتي امكانپذير است كه »راهبرد توسعه اشتغالزا« مورد 

توجه برنامه  ريزان و به ويژه محور برنامه ششم توسعه قرار گيرد. 
در اين گزارش تأكيد ش��ده كه بازار كار در بيش از نيم قرن گذشته از 
سمت عرضه همواره با رشد بالاي جمعيت و سيل جوانان جوياي كار 
روبه رو بوده است اما در مقابل واكنش بخش تقاضاي بازار كه در قالب 
نرخ مشاركت متبلور مي شود، بسيار كمتر از ميزان عرضه بوده است و در 
حالي كه يكي از تحولات كيفي در فرايند توسعه تغيير تركيب فعالان 
بازار كار و افزايش نرخ مشاركت است، اين نرخ در ۵۰ سال گذشته در 
حالي كه نرخ شهرنشيني از ۳۰درصد به 7۰ درصد رسيده دچار كاهش 
شده است، البته تناقض هاي بازار كار تنها منحصر به اين عامل نبوده و 

روند گسترش آموزش نيز با روند نرخ مشاركت دچار تناقض است. 
مركز پژوهش هاي مجلس يكي از مهم ترين دلايل كاهش پاسخگويي 
تقاضا به عرضه بازار كار را خدماتي شدن اقتصاد ايران مي داند. در همين 
حال در اين گزارش تأكيد شده است كه راهبرد اشتغالزايي دولت نيازمند 
بازنگري است چراكه بخش بزرگي از بحران اشتغالزايي فعلي را مربوط 
به درك نادرست از عوامل مؤثر بر اش��تغالزايي اندك برنامه ها مي داند. 
در اين گزارش اتخاذ راهبرد اشتغالزا نيازمند بررسي همه ابعاد بازار كار 
و بازشناسي نقش دولت در تنظيم فعاليت هاي اقتصادي ارزيابي شده 
است و بر همين اس��اس براي ايفاي نقش دولت براي »تسهيل بازار«، 
»جهت دهي به بازار در راس��تاي اولويت هاي مل��ي« و »تكميل بازار و 

پوشش كاستي هاي اجتماعي بازار« پيشنهاداتي ارائه شده است. 
در نخستين پيش��نهاد تأكيد شده اس��ت كه دولت به حل مشكلات 
كارآفريني در قالب حل مشكلات زيرس��اختي، رقابت پذيري،  ارتقاي 
مهارت نيروي انساني و ارتقاي مهارت هاي مديريتي واحدهاي اقتصادي 
توجه ويژه كند. در پيش��نهاد ديگر تأكيد شده دولت بايد به شناسايي 
بخش هاي پيشران اقتصادي با اولويت اش��تغالزايي آنها پرداخته و با 
طراحي سازوكارهاي توس��عه اي تأمين مالي و منحصر كردن اعطاي 
معافيت ها و مشوق ها به آنها چارچوب مداخلات فعال خود را در اقتصاد 
محدود و مشخص سازد، به ويژه ايفاي اين نقش نيازمند اصلاح دولت 
و بهبود قابليت هاي سياستگذاري و اجرايي دولت بوده و بدون چنين 

اصلاحي اتخاذ سياست هاي فعال نتيجه بخش نخواهد بود. 
در آخرين پيشنهاد تصريح شده است كه دولت بايد به اصلاح قوانين 
كار با حفظ كرامت انس��اني و با حفظ موازين كار شايسته دست زده و 
از اتخاذ راهكارهايي كه صرفاً با تضعيف بندهاي حمايتي قانون كار به 

دنبال تحريك اشتغال هستند، پرهيز كنند.

بهناز  قاسمی
 مشكل كمبود انبار داريم   گزارش  یک

رئيس س�ازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي ب�ا بيان اينكه 
در ماه ه�اي گذش�ته مزاي�ده اي از طرف س�ازمان برگزار نش�ده 
گفت: س�ازمان اموال تمليكي با مش�كل انبار داري مواجه است. 
امين دليري در گفت وگو با تسنيم گفت: در سازمان اموال تمليكي همه 
امكانات بسيج شده اس��ت تا كالاي توقيف شده روي زمين نماند ولي 
متأسفانه سازمان با مشكلات جدي مواجه است و ممكن است در آينده 
نزديك كالاهاي قاچاق توقيفي به انبارهاي سازمان فضايي براي ورود 
نداشته باشد. رئيس س��ازمان اموال تمليكي گفت: اخيراً ۴۳ كاميون 
موز در اس��تان آذربايجان غربي به خاطر اظهار ناصحيح توقيف شده 
و محموله در اختيار س��ازمان اموال تمليكي قرار گرفته است اما براي 

انبارداري اين كالاها دچار مشكل هستيم. 
دليري ادامه داد: در روزهاي گذشته در اطراف تهران نيز چندين انبار 
كالاي قاچاق توسط نيروي انتظامي كشف شده، اين درحالي است كه 

انبارهاي سازمان مملو از كالا شده است. 
---------------------------------------------------

 سقوط واردات برنج 
و افزايش ۳ برابري قيمت!

طي هف�ت ماه�ه نخس�ت امس�ال بي�ش از ۲۷9 هزار ت�ن برنج 
به كش�ور وارد ش�ده كه گرچه از نظر وزن�ي بي�ش از 400 درصد 
كاه�ش يافته اس�ت اما قيمت ه�ر كيلوگ�رم از اي�ن محصول به 
ط�ور ميانگي�ن از كيلوي�ي 8۵8 توم�ان ب�ه بي�ش از ۲ ه�زار 
و ۵00 توم�ان رس�يده و ح�دود ۲00 درصد گران تر ش�ده اس�ت. 
به گزارش ايسنا، طي هفت ماهه نخست امسال ۲7۹ هزار و ۵۸۵ تن 
برنج به ارزش ۲۳۴ ميليون و ۵۶ هزار و ۱۱۸ دلار از كش��ورهاي هند، 
پاكستان، امارات و ساير كشورهاي خارجي به ايران وارد شده كه از نظر 
وزني با كاهش بيش از ۴۳۴ درصدي و از نظر ارزشي با كاهش ۸۹/۳۱ 
درصدي مواجه شده است. اما نگاهي دقيق تر به اين آمار منتشر شده 
نشان مي دهد قيمت برنج هاي خارجي در هفت ماهه سال گذشته به 
صورت ميانگين ۸۵۸ تومان بود در حالي كه هر كيلوگرم از اين محصول 
طي هفت ماهه گذشته امسال با بيش از ۱۹۹ درصد افزايش قيمت به 

۲ هزار و ۵۶7 تومان رسيده است. 
هند، پاكس��تان و امارات جزو عمده ترين فروش��ندگان برنج به ايران 
بوده اند كه در اين ميان هند با ۹۶/۹7 درصد بيشترين سهم را در بازار 
برنج خارجي ايران دارد و پس از آن پاكس��تان با ۱/۹۸ درصد، امارات 
۰/۶۱ درصد و ساير كشورهاي خارجي با ۰/۴۴ درصد با فاصله بسيار 

زياد در رتبه هاي بعدي واردات برنج به ايران قرار دارند. 
گرچه ميزان واردات برنج نسبت به سال گذشته به شدت كاهش يافته 
است اما سهم هندي ها در بازار برنج خارجي ايران مجدداً افزايش يافته 
و از حدود ۹۳ درصد در هفت ماهه نخست سال گذشته به حدود ۹7 
درصد رسيده است و به نظر مي رسد همين عامل سبب شده كشورهايي 
مانند تايلند و تركمنستان بساط خود را از بازار برنج خارجي ايران جمع 

كنند و سهم خود را به هندي ها واگذار كنند. 
اين آمار نش��ان مي دهد وزارت جهاد كش��اورزي در كنترل و كاهش 
واردات برنج اثرگذاري مثبتي داشته است، چراكه در همين بازه زماني 
در سال گذشته بالغ بر يك ميليون و ۴۹۰ هزار تن برنج به كشور وارد 
شده بود كه امسال با كاهش شديد آن مواجه بوديم و هم اكنون كمتر از 
۳۰۰ هزار تن واردات داشته ايم اما مسئله نگران كننده اين است كه در 
حال حاضر قيمت برنج خارجي افزايش شديدي پيدا كرده و ۱۹۹/۱۸ 
درصد نسبت به هفت ماهه سال گذشته گران تر شده است كه بايد ديد 
وزارت جهاد كش��اورزي براي كنترل بازار برنج خارجي از نظر قيمتي 
چه كار مي كند و مي تواند اين بازار را كنترل كند يا اينكه افزايش قيمت 
برنج هاي خارجي در كنار نوسان بازار برنج داخلي مشكلي بر بازار اين 

محصول استراتژيك اضافه خواهد كرد. 
---------------------------------------------------

مديرعامل شركت بورس تهران ابقا شد
هيئت مديره شركت بورس اوراق بهادار تهران مدير عام پيشين 
را براي دو س�ال ديگر در سمت مدير عامل اين ش�ركت ابقا كرد. 
علي صحرايي، معاون بازار شركت بورس اوراق بهادار تهران در گفت و 
گو با فارس، گفت: روز يك شنبه هيئت مديره شركت بورس با حضور 
همه نمايندگان اعضاي حقوقي تشكيل جلسه داد و طي آن اسماعيل 
فدايي نژاد به نمايندگي از گروه بانك تج��ارت به عنوان رئيس هيئت 
مديره و امين تفرشي به نمايندگي از شركت ارزش آفرينان پاسارگاد 
به عنوان نايب رئيس هيئت مديره ش��ركت بورس اوراق بهادار تهران 
انتخاب شدند. وي افزود: در اين جلسه به اتفاق آرا حسن قاليباف اصل 
براي دو س��ال ديگر در س��مت خود به عنوان مدير عامل و سخنگوي 

بورس اوراق بهادار تهران ابقا شد. 
دبير جلس��ه هيئت مديره بورس ته��ران گفت: در اين جلس��ه فرهاد 
عبدالله زاده به نمايندگي از كانون كارگزاران بورس اوراق بهادار، مجتبي 
تقي پور به نمايندگي از گروه سرمايه گذاري تدبير، جمشيد ايماني به 
نمايندگي از گروه تأمين اجتماعي و نعيمي قائم مقام پژمان شعبان پور 
به نمايندگي از س��رمايه گذاري گروه توسعه ملي در اين جلسه حضور 
داشتند. در اين جلسه مصطفي ضرغامي نيز به نمايندگي از گروه مالي 
ملت حضور داشته كه به جاي مهدي قدمي به تازگي به اين هيئت مديره 

معرفي و در حال احراز صلاحيت است.
---------------------------------------------------

رئيس اتحاديه بنكداران خبر داد
افت ۶۰ درصدي فروش بنكداران 

رئي�س اتحادي�ه بنك�داران از كاه�ش 60 درص�دي ف�روش 
در دو س�ال گذش�ته خب�ر داد و گف�ت: از ه�ر 10 عمده ف�روش 
محل�ه انب�ار نف�ت ته�ران، پن�ج مغ�ازه تعطي�ل ش�دند.

عباس كرباسي، رئيس اتحاديه بنكداران در گفت وگو با »نسيم آنلاين« 
گفت: لپه و نخود كه مدتي قبل چيزي حدود ۱۵ درصد گران شده بود 
مجدداً قيمتش ۱۰ تا ۱۵ درصد ديگر ظرف هفته گذشته افزايش يافت، 
به اين ترتيب مي توان گفت كه در يك ماه گذشته اين دو محصول چيزي 

حدود ۳۰ درصد افزايش قيمت داشته اند. 
وي با بيان اين مطلب كه از س��ال گذش��ته تاكنون نخود 7۰ درصد 
افزايش قيمت داشته اس��ت، افزود: در هفته هاي گذشته لوبيا سفيد 
نيز ۱۰ درصد گران شده اس��ت. قيمت برنج ايراني نيز ظرف چند روز 
گذشته ۵ درصد افزايش يافته اما برنج هندي از جمله برنج »محسن« 
قيمتش كاهش يافته و از ۴ هزار و ۸۰۰ تومان به ۴ هزار و ۳۰۰ تومان 
رسيده است. كرباسي گفت: شكر از جمله كالاهايي است كه بازارش 
در حال حاضر ساكت است و قيمتش نيز پايين آمده و به ۲ هزار و ۶۰۰ 

تومان هم رسيده است.

هادی   غلامحسینی
  گزارش  2


